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Vláda projedná plán finanční pomoci studentům

Praha 28. května 2010 (ČTK)
Vláda v pondělí projedná plán finanční pomoci studentům. Podle něj by měli vysokoškoláci každý měsíc dostávat určitou
finanční částku na pokrytí nákladů na studium. Zároveň by si za zvýhodněných podmínek mohli na studium půjčit až
54.000 korun ročně, které by po škole spláceli. Vyplývá to z materiálu, který má ČTK k dispozici. Až bude tento systém
fungovat v praxi, může být zavedeno školné. Podle Českého Rozhlasu-Radiožurnálu se však proti plánu ministerstva
školství postavily reprezentace vysokých škol, plán je prý nedopracovaný, naopak Česká unie studentů ho podpořila.
V budoucnu by měl každý student dostávat nevratný grant na studium, a to formou měsíčních příspěvků na účet. Tyto
granty by neměly nijak zatížit státní kasu, studenti by totiž dostávali peníze, které si dosud mohou jejich rodiče odečítat
z daní při péči o nezaopatřené dítě. Student by už tedy neměl být vnímán jako nezaopatřené dítě, věková hranice 26 let
pro studentské výhody by se měla zvýšit. Další granty by měli dostávat ještě studenti z chudých rodin a handicapovaní.
Ministerstvo také plánuje systém zvýhodněných studentských půjček a spoření na vzdělávání. Student by si mohl půjčit
maximálně 54.000 korun ročně, z této částky by pak kromě životních nákladů při studiu platil také školné. Půjčku by začal
splácet hned po škole, minimální splátka by byla 500 korun měsíčně. Zvýhodněné by mělo být i zaměstnávání studentů.
Ministerstvo si nechalo loni vypracovat rozsáhlý průzkum, téměř polovina vysokoškoláků v něm uvedla, že na pokrytí
nákladů spojených se studiem nemají dost peněz, skoro třetina z nich si financuje studia jen s nejvyššími obtížemi.
"Studenti mají studovat a ne neustále shánět brigády, které většinou nijak nesouvisí s jejich studijním oborem,"
komentovala to ministryně školství Miroslava Kopicová. Plán finanční pomoci by tak měl prý hlavně snížit závislost
mladých lidí na podpoře rodičů.
Plán pochválila i expertní rada pro reformu vysokých škol, kterou Kopicová zřídila. Rada zároveň vydala soubor
doporučení, jak by se mělo v případě reformy postupovat. V něm přitom nedoporučila takzvané odložené školné, kdy
student splácí školné až po skončení studia a pouze pokud dosáhne určité výše platu.
"My si myslíme, že v této podobě by vláda materiál schvalovat neměla, měla by nad ním proběhnout ještě serióznější
diskuze. Mělo by dojít ke skutečnému vypořádání všech připomínek, které byly z reprezentací zaslány, a teprve potom
by měl vzniknout materiál, který vláda schválí včetně nějakého realistického harmonogramu," řekl však Radiožurnálu
předseda Studentské komory Rady vysokých škol Miroslav Jašurek. Podobný názor zastává i Česká konference rektorů,
negativní stanovisko zaujala také Karlova univerzita.
Naopak Česká unie studentů, která zahrnuje všechny studentské organizace, návrh schvaluje a podporuje. Předseda
unie Michal Novák Radiožurnálu řekl, že návrh je připravený tak, aby ho vláda mohla projednávat. "Souhlasím i s
radou pro reformu vysokoškolského vzdělávání, že je dobře připravený. I Studentská komora Rady vysokých škol měla
možnost se návrhu věnovat. Seděli u kulatého stolu stejně jako my a další subjekty, takže si myslím, že říkat nyní, že
není připravený, je malinko nekorektní," dodal Novák.
Uvedený systém je však pouze plán. Ministryně chce nechat zřídit tým, který by v průběhu roku 2011 zpracoval z
uvedených návrhů konkrétní návrh věcného záměru zákona.


